



成肌性标志物在人骨髓间充质干细胞分化为肌细胞过程中的表达

柳太云¹,代宏¹,林军¹,李玫¹,熊符²,冯善伟²,张亚妮²,张成^{2*}

¹贵州省人民医院神经内科, 贵阳550002 ²中山大学 第一附属医院神经内科, 广州510080

Expressions of Myogenic Markers in Skeletal Muscle Differentiation of Human Bone Marrow Mesenchymal Stem Cells

LIU Tai-yun¹, DAI Hong¹, LIN Jun¹, LI Mei¹, XIONG-Fu², FENG Shan-wei², ZHANG Ya-ni^{2*}

¹Department of Neurology, Guizhou Provincial Hospital, Guiyang 550002, China ²Department of Neurology, the First Affiliated Hospital, SUN Yat sen University, Guangzhou 510080, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (861KB) HTML 0KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 目的 研究成肌性标志物在人骨髓间充质干细胞(hBM-MSCs)分化为肌细胞过程中的表达情况。方法 体外培养hBM-MSCs, 采用免疫荧光法和RT-PCR检测hBM-MSCs中成肌性标志物MyoD、myogenin及desmin的表达。将1×10⁷个hBM-MSCs经尾静脉注入免疫抑制的mdx小鼠体内, 于移植后2~24周处死, 采用免疫荧光法和RT-PCR检测小鼠骨骼肌内MyoD、myogenin、desmin和人特异性抗肌萎缩蛋白(Dys)的表达。结果每100个hBM-MSCs中MyoD、myogenin和desmin阳性细胞数分别为23.5±5.3、30.7±6.2和28.4±5.7, 第5代hBM-MSCs中可检测到MyoD、myogenin和desmin mRNA表达。hBM-MSCs移植后2周, mdx小鼠骨骼肌内可检测到少量MyoD和myogenin阳性细胞, 4周后可检测到少量desmin阳性细胞。hBM-MSCs移植后2~4周, 骨骼肌中开始出现MyoD和myogenin mRNA表达, 12~16周较强; 移植后8周开始出现desmin mRNA表达, 16周后表达渐增强。hBM-MSCs移植后4周, mdx小鼠骨骼肌肌膜可见少量人特异性Dys阳性细胞, 8周后开始出现Dys mRNA表达, 随着移植后时间延长, Dys表达逐渐增强。结论hBM-MSCs具有向骨骼肌细胞分化的潜力, 能在受体内分化为骨骼肌细胞。在hBM-MSCs分化为肌细胞的过程中, MyoD和myogenin表达上调可能发挥了重要作用。

关键词:

Abstract: "Objective To investigate the expressions of myogenic markers MyoD, myogenin, and desmin in skeletal muscle differentiation of human bone marrow mesenchymal stem cells (hBM-MSCs). Methods Myogenic markers MyoD, myogenin, and desmin of hBM-MSCs cultured in vitro were detected by immunofluorescence and RT-PCR. A total of 21 8-to-10 week-old immunosuppressed mdx mice were transplanted with 1×10⁷ passage 5 of hBM-MSCs. The mice were euthanized 2-24 weeks after transplantation, and gastrocnemius muscle were analyzed for human MyoD, myogenin, desmin, and dystrophin (Dys) expressions by immunohistochemistry and RT-PCR. Results The numbers of MyoD-, myogenin-, and desmin-positive cells per 100 hBM-MSCs were 23.5±5.3, 30.7±6.2, and 28.4±5.7, respectively. MyoD, myogenin, and desmin mRNA was observed in passage 5 of hBM-MSCs. After two weeks of hBM-MSCs transplantation, a small number of MyoD- and myogenin-positive cells were observed in skeletal muscle of mdx mice, and desmin-positive cells were observed 4 weeks after transplantation. Expressions of MyoD and myogenin were detected in the muscle of mdx mice 2-4 weeks after hBM-MSCs transplantation, which reached a peak 12-16 weeks later. Desmin was expressed in the muscle of mdx mice 4-8 weeks after transplantation, with much more expression after 16 weeks of transplantation. A small number of Dys-positive cell and Dys mRNA expression were presented in the muscle of mdx mice 4 and 8 weeks after hBM-MSCs transplantation, respectively. The expression of Dys in the muscle of mdx mice increased gradually after transplantation. Conclusion hBM-MSCs have the potential of myogenic differentiation in vitro and contribute to myogenic conversion in xenogeneic animal, during which the up-regulation of MyoD and myogenin expressions may play an important role.

Keywords:

Received 2010-01-06; published 2010-11-04

Fund: 国家自然科学基金(30370510)和贵州省科技基金([2007]2116)

Corresponding Authors: 张成 Email: chengzhang100@hotmail.com

About author: 传真: 020-87332387

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

引用本文:

柳太云,代 宏,林 军,李 玫,熊符,冯善伟,张亚妮,张 成.成肌性标志物在人骨髓间充质干细胞分化为肌细胞过程中的表达[J] 中国医学科学院学报, 2010,V29(5): 516-520

LIU Tai-yun,DAI Hong, LIN Jun, LI Mei, XIONG-Fu, FENG Shan-wei,ZHANG Ya-ni.Expressions of Myogenic Markers in Skeletal Muscle Differentiation of Human Bone Marrow Mesenchymal Stem Cells[J] CAMS, 2010,V29(5): 516-520

链接本文:

http://www.actacams.com/Jwk_yxkxy/CN/10.3881/j.issn.1000-503X.2010.05.010 或

http://www.actacams.com/Jwk_yxkxy/CN/Y2010/V29/I5/516

Copyright 2010 by 中国医学科学院学报